

當代中國研究資料

Contemporary China Research Collection

簡介

「當代中國研究資料」存放於圖書館特藏及文獻組，這些資料組成於 1985 年，目的在協助海內外學者從事中港台的學術研究工作。資料的來源，部份建基於圖書館購入的友聯研究所資料，部份經專人搜集。存藏資料包括 50 年代至 90 年代有關中國大陸，台灣及香港的剪輯報刊檔案萬餘冊，縮微膠卷四千多卷及六千多冊相關的文獻書籍等。

剪輯報刊資料

剪輯 1950 年以來有關海峽兩岸的報刊新聞。除重點搜集中國大陸及台灣兩地的政治、社會、軍事、文化、教育等消息外，還旁及香港和海外華僑的動態。

剪輯報刊資料的搜集可分為兩個階段；第一階段，50 至 70 年代的剪輯報刊檔案購自友聯研究所，取材以中國大陸報章為主，兼及香港、東南亞等地的報刊，由於收集面廣，而分類精細，所以廣為海內外學者使用及推崇。第二階段，80 年代中至 90 年代的剪報資料由當代中國研究資料組剪輯，取材以香港報章為主，選取範圍除承襲友聯研究所固有的分類外，並留意於香港過渡期及主權回歸的資料搜集。

海峽兩岸在數十年間的滄桑變化，可通過上述剪輯報刊資料的紀錄，展現眼前。其間的成敗得失，皆可為學者的研究課題，而條目分明的剪輯資料檔案，更是學者的研究寶庫。

數據庫

為方便讀者檢索剪報檔案，在 1998 年「當代中國剪報資料庫」便應運而生。讀者可以在網上利用新聞標題、作者、報章名稱、報章出版日期、標題、主題詞及關鍵詞等檢索到所需要的剪報目錄。可檢索的剪報索引有 1992 年至 1998 年。

於 2003 年，本部更建立了「海外華人剪報數據庫」。此數據庫屬於一個索引的數據庫，重點在收錄 1950 至 1970 期間中華人民共和國及台灣地區有關僑務政策的報導。

建於 2004 年的「當代中國基督教發展剪報數據庫」亦屬索引性質，當中的剪報搜羅自 1950 至 1976 年期間報導中國政府的宗教政策和基督教在中國發展的情況。

縮微資料

存藏縮微膠卷資料主要有 (1) 上述剪輯報刊資料檔案。(2) 中國大陸報章及台灣報章。(3) 部份書刊，例如：美國駐港總領事館出版的 *Current Background, Survey of China Mainland Press*。

書刊

存藏刊物包括：(1) 文獻性的書籍，如中華人民共和國政府法令，會議紀錄，重要領導人的著作等。(2) 特藏書籍，如文革時期各地小報的影印本，宣傳小冊子等。

INTRODUCTION

The Contemporary China Research Collection is housed in the Special Collections & Archives section. The collection was established in 1985 to facilitate and promote scholarly research work on China, Taiwan and Hong Kong. With the research materials of the Hong Kong Union Research Institute as the foundation of this collection, HKBU library has continued to select relevant materials to add to the CCRC. Spanning from 1950 to the 1990s, the collection consists of over 14,000 files of newspaper and periodical article clippings, about 4,000 reels of microfilms and over 6,000 volumes of monographs and serials.

NEWSPAPER CLIPPINGS & PERIODICAL ARTICLES

These clippings, dating back to 1950, not only cover topics on the political, socio-economic, military, cultural and educational development in China and Taiwan, but also include important issues related to Hong Kong and overseas Chinese.

The Union Research Institute collected clippings from newspapers and periodicals that were published in China, Taiwan, Hong Kong and Southeast Asia between 1950 and 1970s. Because of its wide scope of coverage and detailed indexing, this collection has been widely used by local and overseas scholars.

From 1986 to the 1990s, HKBU Library staff continued to add clippings to this collection, concentrating on Hong Kong newspapers and using the same indexing system established by the Union Research Institute. An area that received in-depth attention was information related to the transfer of sovereignty of Hong Kong to China.

DIGITIZATION PROJECTS

In order to help users to search the clippings more efficiently, we established the indexed "Contemporary China Newspapers Clippings Database" in 1998. Users can retrieve appropriate citations of articles by searching the headlines, authors, newspaper titles, publication dates, subject headings, and/or

keywords. At present, the clippings of 1992 to 1998 newspapers are indexed in this database.

In 2003, the Section created the "Overseas Chinese Clippings Database". This database contains indexes of clippings pertaining to the Chinese and Taiwanese government policies on overseas Chinese from 1950 through 1970.

The "Christianity in Contemporary China Clippings Database" was created in 2004. These clippings, spanning from 1950 to 1976, focus on Chinese government policies on religions and the development of Christianity in China from 1950 through 1976.

MICROFILMS

Our microfilm collection consists of copies of the above mentioned clippings, some newspapers published in China and Taiwan, and some publications such as *Current Background, Survey of China Mainland Press*.

PRINTED MATERIALS

The collection includes PRC government documents, minutes, publications of Chinese statesmen, special publications such as photocopies of regional newspapers published during the Cultural Revolution, as well as propaganda pamphlets and booklets.

CCRC Webpage -- <http://library.hkbu.edu.hk/sca/ccrc.html>

特藏及文獻組地點 Location of the Special Collections & Archives:

香港浸會大學區樹洪紀念圖書館四樓
Level 4 of the Au Shue Hung Memorial Library.

服務時間 Service Hours:

Monday – Friday	9 a.m. to 5:30 p.m.
Saturday, Sunday, Public Holiday	Closed

館藏的使用 Access to the Collection:

特藏及文獻組除服務本校員生外，亦歡迎校外人士申請使用本組資料，通常獲准使用期約為一個月。本組職員竭誠為讀者服務，如有任何查詢，請與本組聯絡。Individuals who are not staff or students of the Hong Kong Baptist University may apply for permission to use our services. Permission is normally valid for 1 month. Section staff will assist users in retrieving materials from the collections.

電話 Tel. : (852) 3411-5937
傳真 Fax : (852) 3411-5589
電郵 E-mail : libarc@hkbu.edu.hk